

## ខេមបូឌាស្មើស្ម័គ្រមានវិធានការច្បាស់លាស់ចំពោះមន្ត្រីដែលធ្វើទុក្ខបុកម្នេញ និង ពរិទ្ធការងាររបស់អ្នកសារព័ត៌មាន

ភ្នំពេញ ថ្ងៃទី ៦ ខែកញ្ញា ឆ្នាំ២០២១ — ខេមបូឌាសាកស្ដាយយ៉ាងខ្លាំងដែលអ្នកសារព័ត៌មានពីររូបទៀត បានរងនូវការគំរាមកំហែង និងបំភិតបំភ័យក្នុងពេលពួកគាត់ចុះយកព័ត៌មានពីករណីជម្លោះដីធ្លីព្រលាន យន្តហោះអន្តរជាតិថ្មីក្នុងខេត្តកណ្តាល។

កាលពីម៉ោង៣:៣០នាទីរសៀល ថ្ងៃទី៤ ខែកញ្ញា ឆ្នាំ ២០២១ លោក ពក ឌីយ អ្នកហាត់ការនៅសារ ព័ត៌មានសំឡេងប្រជាធិបតេយ្យ(វី.អូ.ឌី.) បានចុះទៅយកព័ត៌មាននៅកន្លែងមានជម្លោះដីធ្លីក្នុងតំបន់ ព្រលានយន្តហោះអន្តរជាតិថ្មី ស្ថិតក្នុងភូមិកំពង់តាឡុង ឃុំបឹងខ្យង ស្រុកកណ្តាលស្ទឹង ខេត្តកណ្តាល ដែលនៅទីនោះក្រុមប្រជាពលរដ្ឋបានធ្វើសន្និសីទសារព័ត៌មានឆ្លើយតបនឹងលិខិតជូនដំណឹងរបស់រដ្ឋបាល ខេត្តកណ្តាលស្តីពីការបិទទ្វារទឹក និងកាយផ្តាច់ផ្លូវទំនប់៥៤ដែលស្ថិតនៅក្នុងភូមិកំពង់តាឡុង។

លោក ពក ឌីយ បានរៀបរាប់ប្រាប់ខេមបូឌាថា ក្រោយពេលលោកទៅដល់កន្លែងធ្វើសន្និសីទកាសែតរបស់ ប្រជាពលរដ្ឋប្រមាណ១០នាទីស្រាប់តែមានអាជ្ញាធរស្លៀកពាក់ស៊ីវិលដៃកាន់អាយកូម បានមកចតរូបគាត់ និងថតម៉ូតូរបស់គាត់។ ពេលនោះលោកក៏បន្តធ្វើការសម្ភាស និងសួរនាំប្រជាពលរដ្ឋជាធម្មតា។ លុះនៅ ពេលលោកសម្ភាសន៍ចប់នៅម៉ោងប្រមាណជា៥:០០ល្ងាច លោកក៏ធ្វើដំណើរចាកចេញពីកន្លែងសន្និសីទ សារព័ត៌មានត្រឡប់មកផ្ទះវិញ ស្រាប់តែមានមនុស្សពីរនាក់ស្លៀកពាក់ស៊ីវិលជិះម៉ូតូមួយគ្រឿងស្លាកលេខ រដ្ឋបាលបើកតាមរូបលោកពីក្រោយ។ នៅពេលនោះលោក ឌីយ ក៏បានទទួលទូរសព្ទពីប្រជាពលរដ្ឋដែល បានប្រាប់លោកថា កម្លាំងសមត្ថកិច្ចអាជ្ញាធរបានជិះម៉ូតូតាមពីក្រោយរូបលោកហើយ ពេលនោះទើប លោកដឹងថាជាម៉ូតូរបស់អាជ្ញាធរ ហើយលោកក៏បានបន្ថែមល្បឿនម៉ូតូរបស់លោកទៅមុខ ស្រាប់តែម៉ូតូ នោះក៏បន្ថែមល្បឿនតាមដែរ និងដោយមាននិយាយអាយកូមផង។ នៅពេលនោះលោក ពក ឌីយ គិតថា អាចនឹងមានកម្លាំងសមត្ថកិច្ចស្នាក់នៅលោកនៅខាងមុខទៀតមិនខាន។ គិតក្នុងចិត្តមិនទាន់ចប់ផង លោកក៏ឃើញមានសមត្ថកិច្ចពាក់ឯកសណ្ឋាននគរបាល ប្រហែល៥នាក់បានចេញមកស្នាក់យាត់ម៉ូតូ របស់លោកនៅមុខផ្លូវ ទំនងជាចង់ចាប់រូបលោកបង្ខំឲ្យលោកលុបចោលនូវវីដេអូ និងរូបដែលលោកបាន ថត និងសម្ភាសប្រជាពលរដ្ឋ ប៉ុន្តែលោកមិនព្រមឈប់ទេ ដោយប្តេជ្ញាចិត្តថានឹងរក្សាវីដេអូ និង ព័ត៌មាន ដែលលោកបានសម្ភាសន៍ប្រជាពលរដ្ឋនោះយកទៅផ្សព្វផ្សាយ ។ លោកក៏បានខំប្រឹងបើកគេចពីការស្នាក់

ឃាត់របស់មន្ត្រីនគរបាលទាំងនោះព្រមទាំងបានបន្ថែមល្បឿនម៉ូតូរបស់លោកឱ្យកាន់តែលឿនថែមទៀត។ លោកបន្ថែមថា នៅពេលនោះលោកឃើញបុរសពីរនាក់ដែលជិះម៉ូតូស្លាកលេខរដ្ឋដេញតាមលោកពីក្រោយ បានឈប់ ហើយដូរម៉ូតូថ្មី និងបន្តដេញតាមរូបលោកទៀត ដោយបានស្រែកប្រាប់ឱ្យលោកឈប់និង បញ្ជាក់ថា ពួកគេគឺជាមន្ត្រីប៉ូលីស។ លោក ពក ខឹម បន្តថា ក្រោយពីជិះម៉ូតូដេញតាមពីក្រោយរូបលោក អស់រយៈពេលប្រមាណ៥០០ម៉ែត្រហើយលោកនៅតែមិនព្រមឈប់ មន្ត្រីប៉ូលីសទាំងពីរនាក់នោះក៏ឈប់ ដេញតាមរូបលោក ហើយលោកក៏បានបន្តដំណើរហូតត្រឡប់មកផ្ទះវិញដោយសុវត្ថិភាព។

លោក ពក ខឹម មានប្រសាសន៍ថា ៖ “ស្ថិតនៅក្នុងហេតុការណ៍នេះ ខ្ញុំមានអារម្មណ៍ភ័យភ័យស្កក់ស្កាត់ខ្លាំង ម្យ៉ាងគិតស្តាយរូបនិងព័ត៌មានដែលខំសម្ភាសន៍បានខ្លាចអាជ្ញាធរបង្ខំឱ្យលុបចោល ម្យ៉ាងខ្លាចពេលពួក គាត់ចាប់បាននឹងត្រូវគេវាយធ្វើបាបដោយអំពើហិង្សា” ។ លោកបន្តថា ៖ “ការដែលអាជ្ញាធរប៉ូលីសបើកម៉ូតូ ដេញតាមចាប់ខ្ញុំនេះ គឺជាសកម្មភាពមួយដែលបង្ហាញពីការធ្វើទុក្ខបុកម្នេញ និងរារាំងដល់អ្នកសារព័ត៌មាន និងចង់បំបាក់ស្មារតីអ្នកសារព័ត៌មាន ដែលចុះទៅថតរូប និងយកព័ត៌មានតែម្នាក់ឯងដូចករណីរូបខ្ញុំនេះជា ដើម” ។

អ្នកសារព័ត៌មានមួយរូបទៀតឈ្មោះ លួស សេង ចាងហ្វាងការផ្សាយទូរទស្សន៍អនឡាញ LSN ដែលបាន ចុះទៅយកព័ត៌មាននៅទីតាំងសន្និសីទសារព័ត៌មាននោះដែរ មានប្រសាសន៍ប្រាប់ខេមបូឌាថា លោកបាន ទទួលដំណឹងជាមុនថា កម្លាំងសមត្ថកិច្ចដែលត្រូវបានដាក់ពង្រាយនៅទីកន្លែងប្រជាពលរដ្ឋធ្វើសន្និសីទ សារព័ត៌មាននោះ មានគម្រោងការចាប់រូបលោក ។ លោកបានបញ្ជាក់ប្រាប់ថា នៅវេលាម៉ោងប្រមាណ៣ រសៀលថ្ងៃទី៤ ខែកញ្ញា មុនពេលប្រជាពលរដ្ឋធ្វើសន្និសីទកាសែត តំណាងពលរដ្ឋបានទូរសព្ទប្រាប់លោក មិនឱ្យទៅចូលរួមយកព័ត៌មានក្នុងសន្និសីទសារព័ត៌មាននោះទេ ព្រោះមានកម្លាំងសមត្ថកិច្ចចល័តច្រើននៅ តាមផ្លូវ និងកន្លែងធ្វើសន្និសីទកាសែត ដើម្បីរង់ចាំឃ្នាំមើលអ្នកសារព័ត៌មាន និងរារាំងមិនឱ្យយកព័ត៌មាន ទៅផ្សាយ។ ក្រោយពីទទួលបានដំណឹងនេះ រូបលោក និងក្រុមការងារក៏បង្ខំចិត្តផ្អាកការចុះយកព័ត៌មាន នេះ តែស្រាប់តែទទួលដំណឹងថា ហេតុការណ៍នេះបានកើតឡើងលើរូបលោក ពក ខឹម ទៅវិញ។

នាយកប្រតិបត្តិសមាគមសម្ព័ន្ធអ្នកសារព័ត៌មានកម្ពុជា (ខេមបូឌា) លោក ណុប រី មានប្រសាសន៍ថា ៖ “ការរារាំង ការគំរាមកំហែងតាមរយៈរូបភាពផ្សេងៗមកលើអ្នកសារព័ត៌មាន ធ្វើឱ្យប៉ះពាល់យ៉ាងធ្ងន់ធ្ងរមក

**លើសេរីភាពរបស់អ្នកសារព័ត៌មាន ស្ថានភាពសេរីភាពបញ្ចេញមតិនៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា និងប៉ះពាល់  
ធ្ងន់ធ្ងរទៅដល់សិទ្ធិទទួលបានព័ត៌មានរបស់អ្នកសារព័ត៌មាន និងរបស់ប្រជាពលរដ្ឋទូទៅ” ។**

ចាប់តាំងពីខែមករា ដល់ដើមខែកញ្ញា ឆ្នាំ ២០២១នេះ ខេមបូឌាបានកត់ត្រាករណីបៀតបៀនមកលើអ្នក  
សារព័ត៌មានចំនួន៣៨ករណី ដែលកើតមានលើអ្នកសារព័ត៌មានចំនួន៥៦នាក់ (ក្នុងនោះមានស្ត្រីចំនួន៤  
នាក់) ដែលភាគច្រើនជាករណីចាប់ឃុំខ្លួន និងការប្រើអំពើហិង្សា ។

ខេមបូឌាទទួលបានសេរីភាពលើក្រសួងជំនាញរបស់សមត្ថកិច្ចរួមមានក្រសួងមហាផ្ទៃជាដើម ណែនាំទៅ  
ដល់មន្ត្រីនៅតាមមូលដ្ឋានរបស់ខ្លួនដើម្បីឲ្យពួកគាត់បានយល់ដឹងអំពីតួនាទីភារកិច្ចរបស់អ្នកសារព័ត៌មាន  
គោលការណ៍សិទ្ធិ និងសេរីភាពរបស់អ្នកសារព័ត៌មាន ហើយនិងគោលការណ៍ច្បាប់ពាក់ព័ន្ធនានាដែល  
គាំទ្រដល់អ្នកសារព័ត៌មានក្នុងការអនុវត្តតួនាទីភារកិច្ចរបស់ខ្លួន ហើយបញ្ឈប់នូវការបៀតបៀនទាំងឡាយ  
ដូចក្នុងរូបភាពនៃការបំភិតបំភ័យ និងគំរាមកំហែងមកលើអ្នកសារព័ត៌មានវិទ្យុ និងអ្នកសារព័ត៌មាន  
ទូរទស្សន៍អនឡាញ LSN នេះបន្តទៀត ។ ខេមបូឌាក៏ទទួលបានសមត្ថកិច្ចក្រសួងមហាផ្ទៃស្រាវជ្រាវរក  
សមត្ថកិច្ចដែលបានរារាំង និងបង្ករូបភាពគំរាមកំហែង បំភិតបំភ័យអ្នកសារព័ត៌មាន យកមកអប់រំណែនាំឲ្យ  
ពួកគេឈប់ប្រព្រឹត្តសកម្មភាពខុសច្បាប់ទាំងអស់នោះទៀត។

សម្រាប់ព័ត៌មានបន្ថែម សូមទាក់ទង៖

**លោក ណុប វី**  
នាយកប្រតិបត្តិ  
០១២ ៥១៩ ២៦១  
ed@camboja.net

**លោក ហ៊ឹម ខឿត**  
មន្ត្រីគ្រប់គ្រងកម្មវិធីស្រាវជ្រាវ និង តស៊ូមតិ  
០១៦ ៥៧៥ ៧១៣  
khortieth.him@camboja.net